



ISSN 1005-264X  
www.plant-ecology.com

# 植物生态学报

## Chinese Journal of Plant Ecology

第42卷 第10期 2018年10月 Vol. 42 No. 10 October 2018



主办单位：中国科学院植物研究所  
中国植物学会

Sponsors: Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences  
Botanical Society of China

# 植物生态学报

Zhiwu Shengtai Xuebao

2018年10月 第42卷 第10期

## 目次

### 综述

- 977 植物遗传多样性与生态系统功能关系的研究进展  
张丽文 韩广轩

### 研究论文

- 990 外来种-本地种亲缘关系对外来植物归化和入侵的影响  
郑珊珊 陈旭波 许微楠 骆争荣 夏更寿
- 1000 C<sub>4</sub>作物电子传递速率对CO<sub>2</sub>响应模型的构建及应用  
叶子飘 段世华 安婷 康华靖
- 1009 黄河小浪底栓皮栎、刺槐叶片电子传递速率-光响应的模拟  
李理渊 李俊 同小娟 孟平 张劲松 张静茹

- 1022 荒漠草地沙漠化对土壤-微生物-胞外酶化学计量特征的影响  
吴秀芝 阎欣 王波 刘任涛 安慧

- 1033 不同放牧条件下锡林郭勒典型草原土壤水分分布特征及降水入渗估算  
李晋波 姚楠 赵英 范庭 张建国 兰志龙 易军 司炳成

- 1043 根表面养分吸收通量和根围溶质浓度的近似解析解  
张慧萍 王淑月 欧忠辉

### 资料论文

- 1050 贺兰山西坡主要山地灌丛群落的基本特征  
苏闯 马文红 张芯毓 苏云 闵永恩 张晋元 赵利清 梁存柱

---

**封面说明:** 贺兰山——中国西北干旱区一条极为重要的生态屏障(张芯毓摄)。灌丛是贺兰山重要的植被组分。苏闯等沿海拔梯度从低到高,对贺兰山西坡分布的8种主要山地灌丛群系进行了群落调查,详细描述了不同山地灌丛群落结构特征,木本、草本层的物种组成,以及各群落分布的生境特征(本期1050–1054页)。

# Chinese Journal of Plant Ecology

October 2018 Vol. 42 No. 10

## CONTENTS

### Review

- 977 A review on the relationships between plant genetic diversity and ecosystem functioning  
ZHANG Li-Wen and HAN Guang-Xuan

### Research Articles

- 990 Effects of exotic-native species relationship on naturalization and invasion of exotic plant species  
ZHENG Shan-Shan, CHEN Xu-Bo, XU Wei-Nan, LUO Zheng-Rong, and XIA Geng-Shou
- 1000 Construction of CO<sub>2</sub>-response model of electron transport rate in C<sub>4</sub> crop and its application  
YE Zi-Piao, DUAN Shi-Hua, AN Ting, and KANG Hua-Jing
- 1009 Simulation on the light-response curves of electron transport rate of *Quercus variabilis* and *Robinia pseudoacacia* leaves in the Xiaolangdi area, China  
LI Li-Yuan, LI Jun, TONG Xiao-Juan, MENG Ping, ZHANG Jin-Song, and ZHANG Jing-Ru

- 1022 Effects of desertification on the C:N:P stoichiometry of soil, microbes, and extracellular enzymes in a desert grassland  
WU Xiu-Zhi, YAN Xin, WANG Bo, LIU Ren-Tao, and AN Hui
- 1033 Characteristics of soil water distribution and evaluation of recharge rate under different grazing history in the Xilin Gol Steppe  
LI Jin-Bo, YAO Nan, ZHAO Ying, FAN Ting, ZHANG Jian-Guo, LAN Zhi-Long, YI Jun, and SI Bing-Cheng
- 1043 Approximate analytical solutions of root surface nutrient uptake flux and rhizosphere solute concentrations  
ZHANG Hui-Ping, WANG Shu-Yue, and OU Zhong-Hui

### Data Paper

- 1050 Species composition and structure characteristics of the major montane shrub communities in the west slope of Helan Mountains, Nei Mongol, China  
SU Chuang, MA Wen-Hong, ZHANG Xin-Yu, SU Yun, MIN Yong-En, ZHANG Jin-Yuan, ZHAO Li-Qing, and LIANG Cun-Zhu

---

**Cover illustration:** Helan Mountain is a momentous ecological barrier in Northwest China, where shrub communities are important components (Photographed by ZHANG Xin-Yu). Su *et al.* investigated eight shrub communities along an altitudinal gradient at the west slope of Helan Mountain. They documented community characteristics, shrub and herbaceous species composition, and the local environmental conditions of these shrub communities (Pages 1050–1054 of this issue).